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Judit Ortiz: “El Bàsquet
Femení Sant Adrià 
és un equip molt maco”

SANT ADRIÀ pàg 14

Presentades les reformes 
de l’eix central de Sant Joan

MONTGAT pàg 16

Millores a les escoles amb 
els pressupostos participatius

Una festa reivindica el riu com
un espai ciutadà i de cohesió pàg 3

El Besòs és vida

Santa Coloma fa bandera 
de les polítiques degènere

La ciutat acull fins demà una prestigiosa cimera iberoamericana que per primer cop se celebra a Europa pàg 12
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BADALONA pàg 8

La Fiscalia investiga Albiol
per unes hores extres
pagades a la Guàrdia Urbana

BADALONÍ IL·LUSTRE pàg 10
El Filmets Badalona Film
Festival reconeix la trajectòria
de l’actor Lluís Marco
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El tram final del riu Besòs va aco-
llir el passat dissabte dia 15 la jor-
nada festiva Va de Besòs. Un
centenar d’activitats repartides en
quatre localitzacions, pensades
per fer gaudir els veïns del patri-
moni natural que és el riu i co-
hesionar els municipis que el
comparteixen. Aquestes localitats
(Barcelona, Santa Coloma, Sant
Adrià i Montcada i Reixac), con-
juntament amb el Consorci del
Besòs, han estat les organitzado-
res de la jornada, que es va inau-
gurar al Parc de les Aigües de
Montcada i Reixac amb els par-
laments de les quatre alcaldesses.

Núria Parlon, batllessa de
Santa Coloma, va definir el Be-

sòs com un “espai d’oportuni-
tats” i va destacar la coordinació
entre els consistoris per tirar
endavant la jornada festiva. L’al-
caldessa de Sant Adrià, Filo Ca-
ñete, va parlar de “l’eix verte-
brador de ciutats” que és el riu i
també va destacar la feina con-
junta entre els municipis i el
Consorci del Besòs. També va in-
tervenir l’alcalde de Badalona,
Rubén Guijarro, que va emfatit-
zar el caràcter de “continu urbà”
del tram final del riu.

Després dels parlaments, la
jornada va quedar inaugurada a
Montcada i Reixac amb un vol en
globus de quatre joves dels qua-
tre municipis organitzadors. 

També van acollir activitats
el barri del Bon Pastor i el Pont
del Molinet de Barcelona i el Parc
Litoral de Sant Adrià, a banda del
Parc de Can Zam, on l’actuació

musical de la Balkan Paradise
Orquestra va servir com a cloen-
da de la jornada. El dia va acom-
panyar i sota un sol generós es
van desenvolupar el centenar
de propostes. Activitats esporti-
ves, tallers, demostracions, pín-
doles culturals, performances i
actuacions musicals formaven
un cartell gairebé inabastable,
que convidava a passejar tran-
quil·lament per la vora del riu i
anar descobrint, a la vegada,
oportunitats d’entreteniment i
paisatges naturals d’interès. 

A la conca del Besòs hi ha la
densitat de població més alta de
Catalunya i 16 dels 25 dels bar-
ris amb més vulnerabilitat de
tota l’àrea metropolitana. Si bé la
feina conjunta i les inversions
han ajudat a recuperar un riu
malmès, reduir la desigualtat
de la zona és la feina pendent.

El cartell de la jornada festiva llueix a un dels ponts que travessa el riu. Foto: Twitter (@CaneteFilo)

‘VadeBesòs’pergaudirdelriu
» Sant Adrià, Santa Coloma, Montcada i Reixac i Barcelona organitzen una jornada de festa al Besòs
» L’objectiu de la iniciativa, reivindicar el patrimoni natural del riu i cohesionar els quatre municipis

MEDI AMBIENT4Una jorna-
da com la del Va de Besòs no
hauria estat possible sense la
recuperació ambiental de la
llera del riu que va suposar el
Parc Fluvial del Besòs. Sorgit
del conveni signat pels quatre
municipis l’any 1995, el Parc
Fluvial es va inaugurar sis
anys després. Amb el pas del
temps, ha permès recuperar
per al lleure dels veïns una su-
perfície de 115 hectàrees de-
gradada per la industrialitza-
ció, en els nou últims quilò-
metres d’un riu que fins als
anys 90 era dels més conta-
minats d’Europa.

Amb la retirada de les tor-
res d’alta tensió l’any 2003 i la
recuperació de la fauna i flo-
ra se seguia el camí marcat.
Segons dades de l’any 2020,
vint espècies de papallones,
set espècies de peixos, 200 es-
pècies d’aus i cinc de mamí-
fers diferents conviuen a un
espai pel qual hi passen 6.000
usuaris al dia. En endavant,
caldrà estar pendent dels efec-
tes del projecte de renatura-
lització del Besòs, que ja ha co-
mençat a Santa Coloma amb
la creació del refugi de la bio-
diversitat, i que ha d’arribar a
Montcada i Reixac l’any 2027.

La renaturalització del riu i el
Parc Fluvial, els precedents

Gerardo Santos
BARCELONÈS NORD
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El sistema de detecció d’accidents de trànsit dels iPhone 14
confon les muntanyes russes amb sinistres i truca

automàticament al telèfon d’emergències mentre els seus
propietaris estan gaudint de loopings i caigudes lliures.

Un home es va fer passar pel seu pare mort el setembre
del 2020 per evitar pagar una multa de trànsit. Els

Mossos l’han descobert i l’han denunciat per falsificació
d’un document públic, segons ha publicat El Caso.

L’amor mou muntanyes... i diners. Al Japó, un home ha estafat 30.000 euros a una dona de 65 anys a qui va
conèixer per Instagram fent-se passar per un astronauta que
volia tornar a la Terra perquè s’havia enamorat d’ella.

Un ciutadà valencià ha rebut una multa de 601 euros
per intentar que un metge d’un centre de salut del seu

poble, Alfafar, l’atengués en la seva llengua i la llengua del
territori, el valencià. L’home ho ha explicat a À Punt.

LA FOTOTwitter (@francefootball)

Aire fresc

Ens trobem tres vells companys a l’estació de
Renfe de Badalona. Xerrada sobre com està
Badalona i com hom la voldria. La primave-
ra vinent hi haurà eleccions municipals i

aquesta dada dona peu a intentar lligar com els partits
polítics escullen aquelles persones que, més tard, els
badalonins decidiran si seran regidors o no.

Deu fer set o vuit anys que Ciutadans, que encara
no en feia deu que havia estat fundat, va fer un pas en-
davant (a Madrid) per saber a qui escollir per anar a
una llista i guanyar unes eleccions. La propaganda del
“curs de formació” venia a dir que, si no es té experiència
en política i el Ple de l’Ajuntament és un lloc descone-
gut, calia fer la  instrucció que els taronges havien pre-
parat. En realitat es tractava d’un seminari de forma-
ció per a regidors de cinc hores, és a dir, una oportu-
nitat per aprendre què fer el primer dia i com treballar
en la seva nova i desconeguda faceta.

Ens va semblar una bona idea. La immensa majo-
ria dels nomenats pels partits per anar a les llistes de
les eleccions municipals són persones sense experiència
política, que no saben què han de fer ni en el moment
que prenguin possessió. Formar-los en el més bàsic per
desenvolupar-se com a mínim les primeres hores i des-
prés no és mala iniciativa.

S’entén que l’objectiu devia ser familiaritzar-se amb
el que es trobarien quan prenguessin possessió. Que
sabessin què és el ple de constitució de l’Ajuntament,
com es du a terme, què han de fer, que tenen cinc dies

de termini per constituir el grup municipal... El partit
sobreentenia, doncs, que aquelles persones partien de
zero i que la seva formació no era per llançar coets i,
per tant, els donava unes nocions bàsiques perquè no
anessin amb els ulls tancats. 

Estem tots tres d’acord. Un partit gairebé nou on
tots havien de començar de menys u. Però i després?
Què passaria més endavant? Més cursos per orientar
els seus regidors en matèria d’ordenances o pressu-
postos? Aquest i els altres partits que participen en una
escomesa d’aquesta mena tenen cura de millorar la for-
mació política dels elegits per la ciutadania?

Potser se’ls facilita via mail un manual del regidor
i l’alcalde, valorem els tres companys. Tornem a estar
d’acord, els nous edils han de disposar d’una guia on
es desenvolupi el que apuntalaran aquests suposats cur-
sos, així com reglaments de funcionament dels ajun-
taments o la Llei de Grans Ciutats, que és el que cor-
respondria a Badalona.

El cert és que, ja a dalt del tren, fem disquisicions
sobre quina diferència hi ha entre la formació de fu-
turs regidors en un partit jove i en un de veterà. Quins
currículums es valoren, quina formació han de tenir
i quins valors humans per tractar amb el ciutadà? I
més enllà, psicològicament estan preparats per engolir
tots els gripaus?

Ens acostem a l’estació del Clot i acceptem el fet que
un dels aspectes més complicats a manejar pel nou edil
és la Llei de Grans Ciutats. Es tracta de ciutats de més

de 75.000 habitants amb “circumstàncies econòmiques,
socials, històriques o culturals especials", que tenen un
ajuntament parlamentaritzat, és a dir, que no funcio-
nen com els petits municipis, inclosos en el règim comú,
on l’alcalde aglutina tot el poder. I a Badalona el tema
és costerut, eh? 

I si els nous polítics no formen part del govern en no
haver guanyat, o en ser apartats per una majoria? Això
faria que no estiguessin presents a les comissions ni a la
junta de govern local, per la qual cosa els nous regidors
hauran de saber que és rellevant el que es decideix en elles
per determinar l’estratègia i accions d’oposició a seguir.

Baixem del tren, amb presses. Què, doncs? L’exemple
de Ciutadans sembla inútil. La formació dels homes i do-
nes que representin els badalonins a la casa de la vila hau-
ria de ser superior, d’acord amb la gran ciutat que és Ba-
dalona. Molt millor que un seminari seria inscriure’s a
l’Escola d’Administració Pública de Catalunya (EAPC),
on es fa un cicle en tres parts per “iniciar els nous elec-
tes en els aspectes més rellevants de la gestió i l’orga-
nització municipal, emmarcats en un moment de
transformació profunda de les nostres administra-
cions”. Un cicle, però, dirigit només als regidors electes. 

Sigui quina sigui, la formació és imprescindible
per a tots els regidors. Els que es presenten, els elec-
tes i els que ja ho són. D’un partit o d’un altre. I si l’e-
lecte ha de ser regidor de no-sé-què, que tingui uns
mínims coneixements del què i de com manegar-se
entre els ciutadans i els funcionaris.
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Cal formar els futurs regidors
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El barri de les Mallorquines 
de Montgat gaudeix del millor arròs1

2
L’estàtua de Camarón acaba 
a la deixalleria de Badalona

Tenen molta feina

Multen l’empresa badalonina Audax per
captar clients de manera fraudulenta

El barri de la Mina celebra, 
ara sí, la seva Festa Major

El + llegit línianord.cat

3

4
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A les xarxes

@iuforn: El Madrid-Barça ha estat tan en-
tretingut que he aprofitat per fer un fri-
candó, pintar el menjador, planxar 27 ca-
mises de lli i entendre la política catalana.

@andreajvilloria: El conseller d’Interior ful-
mina el cap dels Mossos. El comissari Josep
Maria Estela ha dit al conseller que no volia
dimitir i Joan Ignasi Elena l’ha fet cessar.

#CrisiAlsMossos

@mikelayestaran: La alianza militar entre
Rusia e Irán entra de lleno en escena en
#Ucrania y los drones kamikaze Shahed
siembran el terror en ciudades como #Kiev.

#LaGuerraContinua #UnBarçaDecebedor

La lupa

El 15 d’octubre va ser un dia
molt important per a les
persones que defensem que

una societat millor és possible.
Desenes de milers de manifestants,
entre ells una trentena de Bada-
lona, vam recórrer els carrers cèn-
trics de Madrid per exigir, entre al-
tres coses, salaris i pensions dignes
per a les classes treballadores.

No entrarem a debatre el nom-
bre de participants. Hi ha qui as-
segura que en van ser 15.000; al-
tres, 25.000 i, finalment, altres afir-
men que en van ser més de
50.000. Tanmateix, tots coinci-
deixen a assegurar que ha estat una
de les manifestacions més grans de
les que s’han celebrat a Madrid en
els últims anys.

El que sí que és cert és que l’1
d’octubre més de trenta persones
van iniciar una marxa des d’Alzi-
ra a Madrid, i el suport i la solida-
ritat dels pobles i ciutats per on van
passar va ser total. El dia 15 eren
aquestes, entre altres, les persones
que encapçalaven la marxa de
Madrid, seguides de centenars de
pancartes d’arreu de l’Estat.

Aquell dissabte, de matinada,
molts autocars sortien dels seus
llocs d’origen en direcció a Madrid.
Altres persones ho feien en tren o
fins i tot en avió des de Canàries.
A l’estació i al carrer d’Atocha, a pri-
meres hores del matí, el bullici era
total. Tant l’estació com els carrers
s’omplien de gent amb un objec-
tiu comú: exigir al govern central
que les pensions i els salaris s’in-
crementin igual que l’IPC real i que
es posi fi a les pensions de misèria.

Una mica abans de les dotze s’i-
niciava la marxa des d’Atocha, si bé
hi havia molts manifestants al

costat de la font de Neptú, amb
destinació a la plaça de Callao. El
curt trajecte entre Atocha i Nep-
tú es va fer etern. Eren tantes les
pancartes i les persones que se si-
tuaven darrere d’elles que el
desplaçament va ser molt lent.
De fet, quan la capçalera inicia-
va la marxa, que finalment es va
formar a l’altura de la font de
Neptú, encara al costat de l’es-
tació hi havia milers de persones
que no havien pogut moure’s. 

Diuen que quan la capçalera
de la manifestació arribava a
Callao, encara hi havia pancar-
tes i persones al costat de la font
esperant poder avançar. Diuen
que van ser moltes les persones
que no van poder escoltar la
brillant intervenció del portaveu
de COESPE, Ramón Franquesa.

Diuen que les persones pen-
sionistes som uns deu milions,
que la majoria cobra una pensió
inferior als 700 euros, sobretot
les dones, diuen que cada vega-
da és més gran el nombre de gent
pobra i que ho té complicat per
arribar a final de mes, diuen que
la cistella de la compra i els pro-
ductes energètics s’han multi-
plicat per trenta.  Mentrestant, la
classe parasitària i depredadora
veu com augmenta la seva ri-
quesa. Les empreses de l’IBEX
35 multipliquen els seus benefi-
cis i els seus directius cada dia
són més escandalosament rics.

Les Marees i moviments que

formem part de COESPE te-
nim clar que seguirem exigint
l’auditoria dels comptes de la Se-
guretat Social per demostrar
que les pensions públiques són
sostenibles, exigirem eliminar la
bretxa de gènere, demanarem
que la pensió mínima sigui igu-
al al salari mínim interprofes-
sional i ens oposarem a la pri-
vatització de les pensions.

Som conscients que la ma-
nifestació no és el final. Sabem
que els poderosos i la caverna
mediàtica continuaran tergiver-
sant i ocultant la realitat. Però
som irreductibles i la nostra ca-
pacitat de resistència no té límits.

La solidaritat que van rebre
les persones grans (una mitjana
de 72 anys) que van sortir d’Al-
zira caminant ens demostra que
les nostres reivindicacions són
compartides i que ens sobren les
raons per continuar lluitant tos-
sudament i insistentment pel
que és just. Som la cara visible
que denuncia la injustícia i l’a-
varícia d’aquells que són cada ve-
gada més rics, mentre les classes
treballadores som més pobres.

Continuarem apostant per
una societat més justa i sosteni-
ble, on la riquesa sigui compar-
tida i totes les persones puguem
viure amb dignitat, amb salaris
justos, amb pensions justes,
amb serveis públics de qualitat,
amb habitatges assequibles, ja
que un altre món és possible.

Vam anar a Madrid
per Pedro Jesús Fernández

Els semàfors

La Fiscalia Provincial investiga
l’exalcalde de Badalona per un
possible delicte de malversació 
i prevaricació. El motiu, haver
pagat les hores extra a la policia
local fetes durant l’estiu del 2021,
tot i l’informe contrari a fer-ho de

la interventora municipal.
pàgina 8Xavier García Albiol

El Filmets Badalona Film Festival,
tot un referent del cinema de
curtmetratges, arriba enguany 
a la seva 48a edició. Per primer

cop, la millor producció
espanyola premiada al Filmets
entrarà directament a la primera

selecció dels premis Goya.
pàgina 10Filmets BDN

La ciutat acull fins demà 
la sisena edició de la Cimera
Iberoamericana d’Agendes

Locals de Gènere. És la primera
vegada que la trobada es duu a
terme a fora d’Amèrica, i per a la
ciutat suposa el reconeixement
de la feina feta en la matèria.

pàgina 12Aj. de Santa Coloma
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La Ventós Mir recorre al Síndic
pels usos de la pista del Gas

EQUIPAMENTS4L’associació de
familiars d’alumnes (AFA) de
l’escola Ventós Mir entregarà
aquesta tarda de dijous una
queixa al Síndic de Greuges de la
ciutat per denunciar el que con-
sidera un “tracte injust rebut
per part de l’Ajuntament”. 

L’AFA assegura que fa dos
anys que demana formalment,
sense èxit, fer ús de la pista es-
portiva de la plaça del Gas, que

actualment és gestionada per
l’Associació Esportiva Badalonès,
arran d’un conveni signat amb el
consistori l’any 1996. Dues clàu-
sules en aquest mateix conveni
especifiquen que l’escola Ventós
Mir i l’institut La Llauna tenen
dret d’ús preferent de la pista. 

L’escola Ventós Mir espera
també la construcció d’una nova
escola, però fa poc es va saber
que no arribaria abans de 2025.

Multen Audax per captar
clients de manera fraudulenta
EMPRESA4La Comissió Nacio-
nal del Mercat i la Competència
(CNMC) ha multat el Grup Au-
dax amb 9,2 milions d'euros
per captar clients de llum i gas
d'altres companyies mitjançant
pràctiques fraudulentes. “Les
comercialitzadores d’Audax van
enganyar milers de clients do-
mèstics, inclosos consumidors
vulnerables”, assegura la CNMC. 

Entre les accions denuncia-
des hi ha l’intent de captació de

clients fent-se passar per la seva
companyia usual, la comunica-
ció als consumidors d’una su-
posada actualització o renovació
de la tarifa o l’oferiment de su-
posats descomptes en la tarifa
assegurant que continuarien
vinculats a la seva companyia ha-
bitual.  Audax ha informat que
recorrerà la resolució sanciona-
dora. La companyia assegura
“estar en desacord” amb els ar-
guments que sosté la CNMC.

GUÀRDIA URBANA4L’Ajunta-
ment va saber a principis de se-
tembre que la Fiscalia Provincial
manté oberta una investigació
contra l’exalcalde Albiol pel pa-
gament de les hores extraordi-
nàries de la Guàrdia Urbana a
l’estiu de l’any passat.

Segons el criteri de la inter-
ventora municipal, no es poden
fer hores extraordinàries en pe-
ríode vacacional, però la manca
d’uns 70 agents fa que cada estiu
molts policies hagin de dur a ter-
me hores extres. 

Quan després de l’estiu de l’a-
ny passat la interventora li va
traslladar al govern que bloquejava
el pagament de les hores extra fe-
tes en període vacacional dels
agents, Albiol va decidir actuar en
contra de la interventora i va ai-
xecar el bloqueig del pagament. 

És per això que la Fiscalia
obre diligències contra Albiol,
per dirimir si va incórrer en un
delicte de prevaricació i malver-
sació de diners públics. 

Amb aquests antecedents ar-
ribem al setembre d’enguany,

quan el consistori actual es troba
amb el mateix problema que Al-
biol l’any 2021, però decideix ac-
tuar diferent: “Hem demanat a la
Generalitat que decideixi si es
pot fer hores extra en període va-
cacional i en dos o tres mesos
emetrà un informe vinculant al
respecte”, explica el regidor de Se-
guretat, Christian Carneado. 

Si l’informe és favorable al
consistori, es procedirà al paga-
ment, però si l’informe avala la
postura de la interventora “el
consistori buscarà fórmules al-
ternatives amb el retorn econò-
mic o a través de l’opció de donar

dies de festa a canvi dels dies tre-
ballats”, diu Carneado. En tot
cas, els agents que van fer hores
extra mentre estaven de vacances
hauran d’esperar dos o tres me-
sos més per cobrar-les.

Pel que fa a les hores extra-
ordinàries que no es van dur a ter-
me en període de vacances, el re-
gidor Carneado assegura que se-
ran pagades en “una o dues set-
manes”. La secció badalonina
del sindicat Sipfepol assegura en
un comunicat que “el bloqueig del
pagament tensa una plantilla ja
de per si cremada per les im-
menses jornades de feina”.

Imatge d’un vehicle de la policia. Foto: Sindicat Independent de Policia Local

Investiguen Albiol per un
possible delicte de malversació

Entitats | Badalona, seu d’una trobada veïnal estatal
Badalona serà la seu de l’assemblea general de la Confederació Estatal d’Associacions de
Veïns, que se celebrarà el primer trimestre de l’any vinent. Hi participaran representants

de federacions veïnals de tota Espanya, que debatran i compartiran experiències.
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Homenatge en tres parts 
a Joan Soler i Amigó

COMIAT4La figura de l’escrip-
tor, activista cultural i pedagog
badaloní Joan Soler i Amigó va
rebre, la setmana passada, l’ho-
menatge dels seus veïns. Primer,
dijous passat, al Museu de Ba-
dalona, amb una taula rodona
que va recordar l’extensa tra-
jectòria professional de Soler. 

Van participar de la taula ro-
dona Jan Grau, Joan Mayné,
Fina Niubó i Emili Muñoz, com

a moderador. Dos dies després,
durant el matí de dissabte, l’ho-
menatge va continuar als jar-
dins de Ca l’Amigó, on es van
llegir alguns dels textos de l’es-
criptor. Per tancar els actes de
record, el vespre de dissabte, un
teatre Zorrilla ple de gom a
gom recordava el llegat de So-
ler amb una altra taula rodona,
formada per Jaume Solà, Mai-
te Arqué i Carles Duarte.

L’estàtua de Camarón acaba 
a la deixalleria municipal

CULTURA4L’estàtua de José
Monge Cruz, més conegut com
a Camarón de la Isla, que havia
de lluir a la plaça de Sant Roc de
Badalona ha acabat a la deixa-
lleria municipal, segons va avan-
çar SER Catalunya. 

L’any 2018, amb Dolors Sa-
bater a l’alcaldia de la ciutat, el
consistori va encarregar l’escul-
tura a l’artista Susana Ruiz
Blanch, però ho va fer de pa-
raula, sense signar cap contracte. 

Ruiz, que també va esculpir
el mico de bronze d’Anís del
Mono que es troba al Pont del
Petroli, va continuar amb el pro-
jecte amb els següents governs
municipals (d’Albiol, Pastor i

Guijarro), però mai no es va
formalitzar el contracte. L’artis-
ta va fer una estàtua de mida real
amb fang, per posteriorment
extreure’n el motlle. Amb el
motlle enllestit, es podia repro-
duir l’estàtua definitiva en el
material que convingués. Com
que cap dels equips de govern va
fer el pas final, l’artista es va fi-
nançar a ella mateixa. Segons va
declarar a la SER, li va costar
7.000 euros i cinc mesos de fei-
na. El motlle descansava en una
foneria de Girona que va tancar
fa setmanes. Ruiz, veient que el
pas del temps havia fet malbé el
motlle, va renunciar i el va aca-
bar llençant al punt verd.

CINEMA4El Filmets Badalona
Film Festival arrenca aquest di-
vendres amb una programació
que inclou la projecció de 235
curtmetratges, dels quals n'hi ha
218 que competeixen a la secció
oficial, de més de 4.000 que
s’hi han presentat. 

Per primer cop des de 2019,
totes les sessions de la secció ofi-
cial tornen a ser presencials a les
tres seus tradicionals; és a dir, el
Teatre Zorrilla de Badalona,
l’Institut Français de Barcelona
i els cinemes Can Castellet de
Sant Boi de Llobregat.

El film que obrirà el festival
és The water murmurs, de Sto-
ry Chen, guanyador de la Palma
d’Or al millor curtmetratge al
passat Festival de Canes. Serà, a
més, la première a Catalunya. La
resta d’estrenes que es veuran a
Badalona serviran per tancar el
festival en la darrera jornada
de projeccions, el 28 d’octubre.

Passaran pel Teatre Zorrilla
els curtmetratges L'ombre des
corbeaux, d’Elvira Barboza; Fa-
tale Orientale, d’Holy Fatma; Si-
rens, d’Ilaria di Carlo; The end of
the lipstick, de Marie-Emma-
nuelle Hartness; Le journal de
Darwin, de Georges Schwizge-
bel; À quoi tu rêves Léon, de Ro-
ger Cariépy; Gary screams for

you, de Cody McGlashan i Nolan
Sordyl, i If there is no struggle,
de Jared Katsiane.

Per primer cop, la millor
producció espanyola premiada al
Filmets entrarà a la short listdels
premis Goya. Aquest és el pas
previ a la designació dels deu
curtmetratges finalistes, que aca-
ben en cinc nominacions. 

LLUÍS MARCO, VENUS D’HONOR
Un dels premis més emblemàtics
i que no serà cap sorpresa és la
Venus d'Honor, que enguany
recau en l'actor badaloní Lluís

Marco. El guardó s'atorga en
reconeixement a la seva "exten-
síssima carrera cinematogràfica",
així com per la seva faceta de di-
rector de doblatge de cinema te-
levisió. Segons el festival, la seva
presència ha estat "habitual" i
"imprescindible" en l'escena ci-
nematogràfica a Catalunya i a
l'Estat i ha participat en sèries
com Ventdelplà o Hospital Cen-
tral. A més, ha estat també molt
lligat al teatre. 

El lliurament de la Venus
d’Honor es durà a terme el 24
d’octubre al Teatre Zorrilla.

El director del festival, Agustí Argelich, a la presentació. Foto: ACN/J. Pujolar

Tot a punt per gaudir dels
millors curts al festival Filmets
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El barri del Fondo s’omple 
de ‘Sabors del món’

GASTRONOMIA4La mostra Sa-
bors del món va tornar di-
umenge a la plaça del Rellotge
del barri del Fondo.

Bona gastronomia, però tam-
bé activitats i música en directe,
van servir per promocionar la
restauració local i impulsar la di-
versitat cultural i gastronòmica
del barri. En total, van ser 14 els
establiments o entitats que van
formar part de la jornada amb

les seves propostes gastronò-
miques. Apostes locals com ara
la Cuina de la Loli i la seva fide-
uà; però també d’altres parts
del món, com ara l’Associació
d’Armènia a Catalunya, i el seu
Ghapama, o la pastisseria Ben-
driss amb els típics dolços àrabs.

La mostra gastronòmica
s’emmarca en el projecte Viu el
Fondo, que promou el desenvo-
lupament comunitari al barri.

Teatre, circ i música ambulant
per a un nou  ‘Passatge Insòlit’
CULTURA4Els jardins del Mu-
seu de la Torre Balldovina aco-
lliran a partir de demà i fins di-
umenge la dissetena edició del
Passatge Insòlit, el festival de les
arts de carrer i dels firaires.

Serà la primera edició un
cop superada la pandèmia, en-
guany sense restriccions: “El
Passatge Insòlit ha estat capaç
d’evolucionar i reinventar-se
any rere any, ni en els moments
més difícils de la pandèmia s’ha

hagut de renunciar a ell”, va dir
l’alcaldessa Parlon durant la
presentació. L’acte inaugural
serà al Teatre Sagarra demà di-
vendres amb els dos primers
espectacles. El circ contemporani
de Suspensión, de la company-
ia Nueveuno Circo; i l’espectacle
de percussió i dansa Sabor de
Sound de Secà. El gruix d’es-
pectacles, el cap de setmana,
amb una desena més de pro-
postes per a tots els públics.

POLÍTICA4Santa Coloma és
aquesta setmana l’epicentre de
les polítiques locals amb enfo-
cament de gènere. Des de di-
marts i fins divendres, la ciutat
acull la sisena edició de la Cimera
Iberoamericana d’Agendes Lo-
cals de Gènere, la primera que té
lloc fora d’Amèrica. A la trobada
hi estan participant més de 500
persones (senadores, ministres
i alcaldesses) de 22 països. La ci-
mera la convoca el mateix Ajun-
tament i la Unió Iberoamerica-
na de Municipalistes (UIM),
amb el suport de diferents  sec-
cions de l’ONU.

“L’objectiu comú és definir
una agenda de transformació
global, però construïda des del
món local”, va dir l’alcaldessa
Núria Parlon a la presentació de
la cimera. El secretari general de
la UIM, Federico Castillo, va
ressaltar la tasca duta a terme pel
consistori: “És un exemple de
bones pràctiques, una ciutat
mitjana, amb caràcter global,
que aposta per la innovació en
les polítiques públiques i que s’ha

convertit en un referent mundial
en la matèria”, va dir Castillo. El
plat fort de la cimera va arribar
dimarts, a la conferència inau-
gural al Teatre Sagarra, amb un
diàleg entre l’alcaldessa Parlon i
l’expresident del govern espa-
nyol, José Luís Rodríguez Za-
patero: “Aquesta és una cimera
de participació local, de com fer

que el local sigui un gran motor
de la igualtat”, va assegurar l’ex-
president. Ahir dimecres, l’ex-
perta en gènere Ana Falú va
presentar un diàleg obert a la
CIBA. Per acabar, avui a les 19
hores hi ha prevista una cami-
nada per la pau i la no-violència
contra les nenes i les dones, que
partirà de la plaça de la Vila.

La inauguració, amb l’alcaldesa i l’expresident Zapatero. Foto: Ajuntament

Santa Coloma, seu internacional
de les polítiques de gènere

Eleccions municipals | Gragera (Cs) repeteix
El portaveu de Ciutadans a Santa Coloma, Dimas Gragera, tornarà a ser el
candidat de la formació taronja a les eleccions municipals de l’any vinent.

La seva candidatura va ser presentada el passat dissabte 15 d’octubre.
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El barri de la Mina celebra, 
ara sí, la seva Festa Major

ESPECTACLES4El barri de la
Mina ha pogut celebrar aquest
cap de setmana la seva festa
major. Les dates previstes eren
del 23 al 25 de setembre, però
l’homicidi al carrer Rosalía de
Castro la matinada del dia 21 va
forçar l’Ajuntament a ajornar
la festivitat. Des del divendres i
fins diumenge, aquest cop sí, els
carrers del barri es van omplir de
concerts, jocs i tallers. Les acti-

vitats de divendres van consistir
en tallers de manualitats, l’ac-
tuació musical i de ball de l’escola
de dansa Retahila de Somnis i el
berenar popular. Dissabte va
ser el dia de la festa de l’escuma,
el festival de música flamenca i
els jocs populars. La jornada va
culminar amb el tradicional so-
par popular. L’ofrena floral de di-
umenge a la Verge de les Neus va
servir com a punt final.

Denuncien la proliferació
d’abocaments il·legals

NETEJA4El grup local d’ERC
denuncia que els abocaments
il·legals de residus i escombraries
“són una constant a Sant Adrià”.
Va ser l’alcaldable dels republi-
cans, Rubèn Arenas, qui es va
desplaçar fins al polígon Mont-
solís, just a la frontera del mu-
nicipi amb Barcelona, per de-
nunciar un dels abocaments
que, segons Arenas, resulten
una “xacra” que amb la qual
s’ha d’acabar: “Hem d’evitar que

la frontera entre Sant Adrià i
Barcelona s’acabi convertint en
un pati del darrere”, va dir.

Altres punts de la ciutat tam-
bé pateixen un problema similar,
tot i que en menor mesura, ja
que no suporten tanta activitat
econòmica com la del polígon
Montsolís. Des de l’Associació de
Veïns de Sant Joan Baptista,
Antoni Pons assegura que aques-
tes pràctiques “fan sensació d’a-
bandó i enlletgeixen el barri”.

URBANISME4El Casal de Cul-
tura del barri de Sant Joan Bap-
tista va acollir dijous passat la
primera presentació del projec-
te de renovació urbana de l’a-
vinguda de Catalunya i l’avin-
guda de la Platja. Hi van assistir
molts veïns, que van conèixer
amb expectació els aspectes ge-
nerals de les dues propostes que
s’han posat sobre la taula. 

La primera proposta plante-
ja una transformació integral
en què el verd li guanya espai al
cotxe; la segona, una intervenció
més continguda que manté la
configuració urbana. 

El tram que formen les dues
avingudes resulta el principal eix
urbà i comercial de la ciutat, con-
nectant el nucli antic amb l’es-
tació de tren. La reurbanització
haurà d’obrir el carrer al mar, tot
preveient el desenvolupament
del front litoral que tindrà lloc
quan es posi en marxa el Pla Di-
rector Urbanístic de les Tres
Xemeneies. Des de l’Associació
de Veïns Sant Joan Baptista ve-
uen amb bons ulls la intenció de

reurbanitzar la zona, però ad-
verteixen que cap de les opcions
té veritablement en compte com
connectar l’avinguda de la Plat-
ja amb els futurs pisos del lito-
ral: “Creiem que es poden mi-
llorar les propostes”, opina An-
toni Pons, president de l’entitat
veïnal. A la presentació, l’Ajun-
tament va assegurar que a par-

tir d’ara s’avançarà amb un pro-
cés de participació ciutadana, tot
i que no es va marcar cap calen-
dari concret. Un dels primers es-
culls serà la conservació de dues
fonts, afectades per la reurba-
nització: “La font de Francesc
Macià és històrica, i el veïnat no
voldrà que desaparegui”, asse-
gura Antoni Pons.

Presentació dels projectes de remodelació. Foto: Twitter (@CaneteFilo)

Presentats dos projectes per al
nou eix central de Sant Joan

Cultura | Cicle de concerts pedagògics
Demà divendres començarà el catorzè cicle de concerts pedagògics de l’Escola

Municipal de Música Benet Bails. Enguany, la temàtica escollida són els crooners, i
s’interpretaran cançons d’artistes com Frank Sinatra, Fred Astaire o Dean Martin.
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Salvatierra arriba als sis
mesos a l’alcaldia

TIANA4L’equip de govern re-
sultant de la moció de censura
que va acabar amb l’alcaldia de
la republicana Marta Martorell
compleix sis mesos al capdavant
de l’Ajuntament del poble. 

L’alcalde Isaac Salvatierra, de
Junts per Tiana, valora positi-
vament el mig any de batllia:
“Hem començat a desplegar tot
el projecte que tenim per a Tia-
na i treballem de valent per im-
plementar-lo”. Per a ERC, tan-
mateix, “s’està evidenciant la
falta de preparació i capacitat per
a governar per part de l’equip ac-

tual”, asseguren fonts del partit.
Afegeixen que dels deu punts
que Junts per Tiana va presen-
tar com a objectius urgents, “no-
més n’han complert un, aprovar
el pressupost municipal, que
està impugnat”, diuen els repu-
blicans. L’alcalde manté que tot
i haver entrat el darrer any de
mandat, el govern “treballa amb
mirada llarga pel futur del po-
ble”. Salvatierra destaca com a
reptes de futur la millora dels
serveis públics i culturals, de la
neteja, del servei de policia o el
nou CAP, entre d’altres.

MONTGAT4Gairebé 500 per-
sones han pres part del procés
engegat per l’Ajuntament per
decidir els projectes guanya-
dors dins dels pressupostos par-
ticipatius d’enguany. 

Els resultats es van donar a
conèixer en el marc de l’audièn-
cia pública de dimarts. Es fi-
nançaran les cinc propostes més
votades per la ciutadania. Entre
totes cinc, sumen un pressu-
post de 125.000 euros, que es re-
partirà a parts iguals. 

Concretament, la votació po-
pular ha decidit que s’inverteixi
en la creació d’espais d’ombra a
les escoles Norai (156 vots), Sant
Joan (164 vots) i el condiciona-
ment climàtic a l’escola bressol
municipal Els Montgatets (133
vots). El projecte més votat ha
estat la millora dels accessos a les
platges (198 vots) i la millora de
l’espai adjacent a la passarel·la
que travessa l’autopista entre
el Turó i les Vilares (141 vots).

El procés participatiu va co-
mençar el maig, amb la recolli-
da de més de cent propostes, de

les quals 65 van ser validades per
l’equip tècnic i la resta van que-
dar inadmeses per tres motius.
O bé ja eren actuacions previs-
tes pel consistori, o tenien un
pressupost massa elevat o tèc-
nicament resultaven inviables.

L’Ajuntament valora positi-
vament la participació en el pro-
cés, tot i que el percentatge de

persones que han votat és d’un
4,59% del total. Segons l’em-
presa Neòpolis, l’índex de par-
ticipació en processos com
aquest en ciutats d’entre 20.000
i 50.000, se situa en el 4,1%. El
consistori es compromet a ex-
ecutar les propostes, i assegura
que tindrà en compte pel futur
les que no han estat escollides.

L’audiència pública en què es van presentar els resultats. Foto: Ajuntament

Els pressupostos participatius
aposten per millorar les escoles

Isaac Salvatierra el 13 d’abril, quan va assumir l’alcaldia. Foto: Junts per Tiana

Montgat | Ple Extraordinari per parlar de les Mallorquines
L’Ajuntament ha convocat un Ple Extraordinari per a avui dijous, a les 19:30 hores,

amb tres punts a l’ordre del dia, el més destacat dels quals és la proposta d’aprovació
de l’avanç de planejament del Pla General Metropolità de la zona de les Mallorquines.
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Esports Atletisme | La Màgic BDN Running recapta 5.000 euros per a la leucèmia
L'11a edició de la Màgic BDN Running, celebrada el passat diumenge 16 d'octubre, va recaptar 

fons per a la lluita contra la leucèmia (Fundació Josep Carreres). Marta Mesalles i Víctor 
Nafria, en 10km, i Ariadna Fernández i  Faissal El Meziani, van ser els guanyadors de la prova. 

"Va ser ella mateixa qui es va aju-
dar més durant la seva greu lesió.
Té una força de voluntat infini-
ta", m'avança Mar Pacheco, pivot
del Club Joventut Badalona, el
dia abans d'entrevistar Judit Or-
tiz (Barcelona, 2000), base del
Bàsquet Femení Sant Adrià.

A Ortiz se li il·luminen en-
cara més els ulls quan li llegei-
xo la reflexió de la seva amiga.
Viu somrient i contagia opti-
misme i humilitat. "Ostres! Mar,
t'estimo! Dono gràcies per ha-
ver-me lesionat en aquell equip.
No sé si les companyes són
conscients de l'energia que em
van regalar amb els seus con-
sells, i a vegades només pre-
guntant-me i escoltant-me. I, per
descomptat, la meva família va
ser i és un suport constant".

Viatgem al curs 2020-2021.
Feia només unes setmanes que
l'entrevistada havia aterrat al
Basket Almeda. Impacta com
explica, amb un somriure, que
no canviaria com va defensar
Claudia Soriano en un contra-
atac: "Repetiria el moviment
que vaig fer en aquell entrena-
ment de setembre. Era el destí".

El diagnòstic va ser terrible:
trencament del lligament encre-
uat i petita fractura del menisc al
genoll esquerre. "Sabia que no
podria ajudar tant l'equip com
volia i em vaig marcar una data,
que em repetia sovint... 27 de
març de 2021, 27 de març de
2021...", confessa. Era el dia que
es jugava l'últim partit de la fase

regular del grup C de la Lliga Fe-
menina 2, just al Pavelló d'Es-
ports Josep Mora, de la UE Ma-
taró. L'equip del qual provenia.

Li van dir que es recuperaria
en uns 9 mesos i que necessita-
ria un any per estar al 100%. Or-
tiz, però, havia trobat el cas
d'un jugador de futbol que havia
tornat en 5 mesos. "La seva his-
tòria em va inspirar i també te-
nia en compte que la recupera-
ció en les dones és més compli-
cada", enraona. La barcelonina
es va deixar l'ànima per complir
el seu propòsit i ho va aconse-
guir. "Aquells 28 segons a la pis-
ta em van donar la vida!", s'e-
mociona. Havia tornat al cap de
6 mesos i 24 dies.

“VOLS CÓRRER I NO POTS” 
La lesió li ha ensenyat a escoltar-
se millor a ella mateixa i al seu
cos. "Passes moments molt com-
plicats. Vols córrer i no pots. Et
diuen que al cap de tres o quatre
mesos tindràs una baixada aní-
mica molt important, i és així...",
comenta. El curs passat Ortiz sí
que va poder jugar amb el Bas-
ket Almeda. Era la seva primera
temporada real a Lliga Femeni-
na 2. "Estic contenta pel que
vaig aportar i vaig intentar ajudar
el màxim, sobretot en defensa.
M'ho vaig passar molt bé", diu.

Amb el temps, es va adonar
que necessitava un canvi d'aires:
"Estava jugant d'escorta i no
em trobava del tot còmoda".
Sempre ha estat base i és la po-
sició on millor se sent i on juga
ara al Bàsquet Femení Sant
Adrià, un "equip molt maco".

Quan les seves companyes
Judith Turrión, Noa Sánchez o

Júlia Muñoz Pino surten del ves-
tuari del Pavelló Ricart, la salu-
den amb complicitat. Es nota que
Ortiz està encantada en el grup:
"Les noves ens hem adaptat molt
bé i totes, també les júniors que
pugen, ens estimem i estem molt
unides. No m'esperava un am-
bient tan especial, la veritat".

Sí que s'esperava trobar una
nova cinta per al cap per als
partits. "És complicat localitzar-
ne una que et vagi bé perquè, de-
penent del seu teixit, et rellisca-
rà més o menys", confessa. De
moment, n'ha recuperat una de
color granat. També en té una
blanca, una verda i una negra.

Duu la cinta en honor a sa ger-
mana Jana, el seu ídol juntament
amb el germà, en David. 

Formada als Jesuïtes Gràcia-
Col·legi Kostka, Ortiz i la seva
amiga Maria Hernández van
proposar la participació del cen-
tre a la Copa Colegial a 2n de
Batxillerat: "Va ser una expe-
riència increïble compartir pis-
ta amb companyes de l'aula.
En aquell moment la Maria ju-
gava al Basket Almeda i jo, a la
Penya. Ens va ajudar moltíssim
tenir la Claudia Soriano a l'e-
quip. És una crac!".

Al Club Joventut Badalona
Ortiz va passar les etapes de ca-

det i júnior: "M'has fet recordar
aquelles tardes de ficar-me al
cotxe i canviar-m'hi. Després
berenava i... Cap al pavelló!".
"Un entrenament et canvia tant
un dia dolent... A la pista no
penses en res més, fas una ne-
teja mental. És una sensació
que fora de l'esport és difícil d'a-
conseguir", enraona aquesta
enamorada de la pilota. Quan
se'n va de viatge, és el primer
que fica al maleter: "Des que
vaig néixer necessito tenir sem-
pre una pilota a prop!".

Al Bàsquet Safa Claror, en
aquell moment a Primera Cata-
lana, va viure el seu primer any
de sènior: "És una família i
mantinc el contacte amb moltes
de les companyes amb qui vaig
compartir una temporada tan
bonica i intensa, i xerrades a un
bar de prop després dels entre-
naments". Al club gracienc el va
dirigir Dani Perdiguero, amb
qui té molta confiança i manté
una bona amistat: "Em dona
molts consells. És un tècnic que
m'ha marcat molt i que el curs
següent va apostar per mi a la
UE Mataró, a Copa Catalunya".
Al Pavelló d'Esports Josep Mora
va aprendre "una barbaritat"
d'Ariadna Magriñá.

Ningú la llegeix ni l'entén
millor que la seva mare, la Jua-
ni, que és psicòloga: "M'encan-
ta la manera que té de viure i veu-
re les coses, i intento aplicar-la a
mi mateixa. Sap quan necessito
que em parli més com a mare i
quan ha de fer-ho més com a psi-
còloga. Al final, per donar el mi-
llor de nosaltres primer hem
d'estar el millor possible amb
nosaltres mateixos i mateixes".

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

JuditOrtizésforçadevoluntat
» La base del Bàsquet Femení Sant Adrià va superar una greu lesió, que l’ha ajudat a escoltar-se millor 
» “Ens estimem i estem molt unides; no m’esperava un ambient tan especial”, confessa la barcelonina

Judit Ortiz, base del Bàsquet Femení Sant Adrià. Foto: Toni Delgado
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Sant Llis, octubre del 2018. Després de
quatre hores de pluja intensa, un torrent
es desborda, inunda un petit poble de
Mallorca i causa onze morts, diversos fe-
rits i molts danys materials. Ben aviat es
desencadena una onada de reaccions:
una explosió de solidaritat i una cober-
tura mediàtica que planteja dubtes.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Zona inundable
Marta Barceló

21 d’octubre: aquesta és la data d’estre-
na del disc “més positiu, rítmic i de bon
rotllo” que ha fet mai Pau Vallvé, segons
ell mateix explica al seu web. Sota el cu-
riós títol :), Vallvé assegura que el nou àl-
bum “posa les cures a davant de tot”. El
cantautor recorda que, com sempre, es
tracta d’un disc “autogestionat, autoedi-
tat i sense finançament de cap empresa”.

Música

En Ramón i la Céline, una jove parella, es
troben a la sala parisenca Bataclan la fa-
tídica nit del 13 de novembre de 2015.
Durant l’atemptat terrorista, tots dos
aconsegueixen refugiar-se als camerinos,
però en sortir d’allà mai tornaran a ser els
mateixos. Es tracta d’una adaptació del
llibre Paz, amor y Death metal de Ramón
González, supervivent de l’atac a París.

Pelis i sèries

Un año, una noche
Isaki Lacuesta

:)
Pau Vallvé

El món del còmic
El CaixaForum de Barcelona acull, des del passat 29 de se-

tembre i fins al 15 de gener, l’exposició Còmic. Somnis i
història, que proposa un recorregut pel món del còmic

“com a eina de pensament i com a mitjà capaç d’interca-
lar el tall de discontinuïtat en les lògiques de les històries”.

La mostra repassa els millors còmics de la història, tant
d’autors internacionals (per exemple, George Herriman,
Milton Caniff o Moebius) com de casa nostra, i aprofun-
deix en el procés de creació d’aquestes obres, des de la

conceptualització i el dibuix fins a la impressió final.

Ara fa poc més d’un any, el món embogia amb
un dels fenòmens més grans de la història de
Netflix: El joc del calamar. La sèrie sud-coreana

va aconseguir enganxar a la pantalla milions de
persones d’arreu del món i el seu protagonista,
Lee Jung-jae (Seül, 1972), es va convertir en tota

una estrella internacional. Els projectes, per
tant, no han deixat de picar la seva porta i

aquest any ha dirigit i protagonitzat la pel·lícula
Hunt, presentada al Festival de Canes i projecta-

da aquests dies al Festival de Sitges. Per des-
comptat, en la seva visita a Catalunya l’actor ha
estat entrevistat per molts mitjans, però un dels
moments més destacats ha estat la classe per
aprendre a fer pa amb tomàquet que ha rebut
de part de dues joves locutores d’iCat. El vídeo
d’aquest moment, en què Lee Jung-jae desple-

ga la seva simpatia, s’ha fet viral a TikTok.

L E E  J U N G - J A EQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Protagonitzar la sèrie ‘El joc del calamar’
És un dels èxits més grans de Netflix dels últims anys

Famosos

Aprendre a fer pa amb tomàquet
Aprofitant la seva visita a Catalunya pel Festival de Sitges

Cau molt bé
A més del seu talent, el públic valora molt la seva simpatia

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Almudena Grandes va morir el novem-
bre de 202 sense haver pogut acabar la
seva última novel·la, Todo va a mejorar,
però va deixar unes indicacions al seu
marit, el poeta Luis García Montero,
perquè l’acabés. I així ha estat: aquest oc-
tubre ha vist la llum la darrera obra de
Grandes, un llibre escrit durant la pan-
dèmia que planteja un futur distòpic.

Llibres

Todo va a mejorar
Almudena Grandes

|A Plague Tale
Una aventura difícil en un món sorprenent i sense pietat, ple de forces
sobrenaturals. A Plague Tale: Requiem, per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

VIDA SANA

La prevenció de la covid marca el camí a seguir: 
com més higiene, menys probabilitats de contagiar-se 

EDUCACIÓ

HIGIENE

CONTRASTOS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

Amb l’arribada de la tardor i, sobretot, amb els canvis brus-
cos de temperatura, hem de donar per començada la
temporada oficial de refredats. Aquesta malaltia és la més

comuna arreu del món, amb una mitjana de dos a cinc episodis
per adult al llarg de l’any. L’associem al fred, però la causa princi-
pal és la presència al nostre organisme d’algun dels més de 200
virus que es passegen tranquil·lament per la ciutat. 

Els més freqüents són els rinovirus i els coronavirus. Com
que n’hi ha tants i de tan diferents, sempre n’hi ha un per al qual
no tenim defenses. Aquest és el que ens infecta i ens causa els
símptomes habituals. El clima hi contribueix, d’alguna manera,
perquè facilita la vida dels virus. La humitat relativa de l’aire és
més baixa i sobreviuen millor. Alhora, la sequedat de l’ambient
fa que se’ns ressequi la mucosa de les vies respiratòries, cosa
que també afavoreix la seva acció. 

És evident que no hi ha una cura per a cadascun dels múlti-
ples refredats, però sí que es poden prevenir amb un percentat-
ge alt d’efectivitat. Si és un virus comú i lleu, podem arribar a in-
terceptar-lo amb uns bons hàbits d’higiene i prevenció.    

Es poden evitar els refredats?

Una alimentació rica en fruites i verdures 
i l’exercici físic enforteixen el sistema immunitari

Les claus

Està demostrat que educar els infants i els adults 
en els hàbits d’higiene i prevenció funciona 

Per evitar els canvis bruscos cal vestir-se d’acord amb 
el temps que fa i portar sempre una jaqueta
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